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کمیته حفاظت از 
گونه های در خطر 

انقراض تشکیل می شود
تنوع   و  ایرنا: معــاون محیط طبیعــی 
زیستی ســازمان حفاظت محیط  زیست 
گفت: در تلاشیم برای برخی گونه های 
خاص و حســاس از جملــه یوزپلنگ، 
میش مرغ و خرس ســیاه آسیایی که در 
لبه مرز انقــراض قرار دارنــد، با جلب 
مشــارکت غیردولتــی، کمیته حفاظتی 
تشــکیل دهیم. حمید ظهرابی افزود: با 
توجه بــه در خطر انقراض بودن برخی 
گونه های ارزشــمند، ســازمان حفاظت 
محیط زیست برنامه هایی برای حفاظت 
از آنهــا دارد کــه از جملــه آن جلــب 
مشارکت مردمی است. از این رو علاوه بر 
افزایش تلاش های حفاظتی با مشارکت 
تمــام بخش های دولتــی، محیط بانان 
کل  ادارات  ســازمان،  کارشناســان  و 
اســتان ها در چارچوب جلب مشارکت 
عمومی، تــلاش می کنیــم کمیته هایی 
بــرای جلــب مشــارکت غیردولتی  را 
در مــورد حفاظت از یوزپلنگ و ســایر 
گونه های حســاس راه انــدازی کنیم. او 
اظهار کرد: این کمیته ها هنوز در مرحله 
اولیــه هســتند. جلســه هایی با حضور 
متخصصــان درباره پرندگان شــکاری، 
میش مرغ و یوزپلنگ تشــکیل شده که 
عمدتا به درخواســت متخصصان بوده 
و به بحــث و بررســی درباره شــرایط 
راهکارها  و  گونه هــا، چالش هــا  ایــن 
پرداخته شــده. همچنین جلســه ای با 
کمیتــه تخصصی آبزیان برگزار شــد و 
تصمیمــات مهمی در مورد گونه تیلاپیا 
در این جلسه اتخاذ شد لیکن این کمیته 
هم نیاز به بازنگــری دارد، اما معتقدم 
بــرای موفقیــت بایــد تمــام دانش و 
تجربه موجود در کشــور و حتی سطح 
بین الملل را به کار گرفت. تشــکیل این 
کمیته ها و ترکیب آنها به نحوی خواهد 
که تضمین کننده مشــارکت عموم  بود 
ذی نفعان و علاقه مندان باشد. ظهرابی 
درباره نحوه مشــارکت در این کمیته ها 
توضیــح داد: البتــه هنــوز ســازوکار و 
معیارهــای مشــارکت در هیچ موردی 
نهایی نشــده اســت اما به زودی در این 
مورد اطلاع رســانی خواهد شــد. فقط 
می توانم بگویم معیارها و ســاز و کارها 
بــه نحــوی خواهــد بــود کــه نه تنها 
مشــارکت عمومی متخصصان و افراد 
با سابقه را تســهیل می کند، بلکه راه را 
برای مشارکت عملی تمام علاقه مندان 
جدید و ذی نفعان محلی خواهد گشود 
تــا از حداکثر ظرفیت بــرای نجات این  
گونه ها اســتفاده کنیم. او با اشــاره به 
اینکه فضای حفاظت در ایران محدوده 
شــده اســت گفت: در مرحله ارزیابی 
شرایط هستیم و سازوکارها و ساختار را 
آن گونه که لازم اســت سامان نداده ایم 
امــا تــلاش می کنیــم تمــام صداهای 
دغدغه مند را شــنیده و به آنها پاســخ 
دهیم و از این طریق مشارکت حداکثری 
را جلب کنیم. همان طور که گفتم، ایجاد 
زمینه هــای لازم برای این موضوع کمی 
زمان بر اســت اما اقدامــات اولیه برای 
ایجاد کارگروه های مشورتی و مشارکتی 
انجام شده. به عنوان نمونه در موضوع 
فریدونکنــار و شــکار پرنــدگان مهاجر 
تاکنون دو جلسه تشکیل شده و به زودی 
جلســه دیگری هم تشکیل می شود اما 
با وجــود اینکه تــلاش می کنیم راهی 
برای حل این مشــکل آن هــم با جلب 
همراهی مــردم محلی و شــکارچیان 
بومی پیدا کنیم، هنوز به مرحله جلسه 
بــا مردم و متخصصــان بیرونی و حتی 
طرح موضوع در رسانه ها نرسیده ایم و 
بیشــتر در محله ارزیابی شرایط موجود 
و امکانات سازمان هســتیم اما به طور 
حتــم مراحــل برنامه ریــزی و طراحی 
با مشــارکت همه ذی نفعان  راهکارها 

انجام خواهد شد.

چالش جابه جایی در سفر 
شهر بودار

اوج فشــار روز اول هندوســتان، اونجا بود که مســئول هتل گفت تا 
ســاعت ۱۲ اتاق خالی نمی شه و شــب نخوابیده و اذیت شده توسط 
افســر گذرنامه، این اتفاق نمی تونه چیز جالبی باشه اما سفر هست و از نوع 

چالشی و ماجراجویانه و از قبل پیه این جریانات به تن مالیده شده.
اینجا چنای، یه شهر بزرگ و بدبو در جنوب شرق هندوستان! تاریخ، بهمن 
۱۴۰۲. شاید اگه سفر می کنین همش یا اجاره نشین هستین و حداقل سالی یه 
بار مجبور به جابه جایی هســتین، کمی درک عمیق تری از جابه جایی دو سه 
روز یه بار در سفرها دارید. اینکه هر بار باید از هاستل یا هتلی که درش اقامت 
دارین جمع کنین و پک کنین و راهی بشــین. حالا نونوایی و میوه فروشــی و 
رســتورانی که تازه روز آخر از هر کدوم یه دونــه خوبش رو پیدا کردی بماند  
کــه باید بــذاری و بری و باز روز از نو، روزی از نــو. حقیقتا فرایند انرژی گیر و 
خسته کننده ایه! وقتی آدم خونه ش رو جابه جا می کنه و میره یه محله دیگه، 
شــاید یه ماهی زمان لازم باشــه تا جا بیفته. حالا در جابه جایی های از نوع 
ســفر تنهایی و بدون برنامه قبلی که هر دو ســه روز یه بار شهر بعدی از راه 
می رسه، جریان کمی با سرعت زیادی اتفاق می افته و می شه اون فشاری که 

گاه تحملش سخت می شه.
در ادامه می خوام یه نوع فشرده ترش رو براتون تعریف کنم. ورود به هند 
در شــهر بزرگ و بودار چنای و رفتن پس از چند ســاعت بی تکلیفی به شهر 

تیروپاتی! رفتنی از جنس بهترین بلیت قطار ممکن!
پس از اینکه پروازم از ســریلانکا به هندوستان، دقیق تر یعنی از کولومبو 
به چنای، در بدترین ســاعت ممکن بود، یعنی دو نصف شــب؛ مجبور شدم 
برای اینکه وســیله نقلیه تا فرودگاه گیرم بیاد ســاعت هشــت و ۹ شب برم 
فرودگاه چون خارج شــهر بود. پرواز ســاعت دو هم با دو ساعت تأخیر شد 
چهار  و پنج و نیم صبح رســیدم چنای. تا شــش و نیم هــم مورد بی مهری یه 
مأمــور گذرنامه قرار گرفتــم که هر ۱۰ دقیقه یه مانع می تراشــید و حتی به 

توصیه همکارش هم گوش نمی داد که می گفت کمتر اذیتش کن.
به هر حال ســاعت هفت ونیم بعد از یک ســاعت مترونــوردی به حوالی 
ایســتگاه اصلی راه آهن شــهر رســیدم؛ جایی که از قبل یه هتل میان رده رو 

بوک کرده بودم.
رسپشــن یا همون مســئول خواب آلود هتل هم گفت تــا ۱۲ اتاق خالی 

نمی شه مگه سه برابر پرداخت کنی که یه جای دیگه بهت بدیم.
من خسته و با چشم درد، بی هیچ ایده ای از هتل دراومدم و رفتم ایستگاه 
اصلی قطار شــهر چنای که همون نزدیکی بود. همه جای شــهر بوی مونده 
ادرار می داد و این واقعا در ســطح کلان فاجعه بود. این موضوع و موضوع 

هتل مجابم کرد که شهر رو به مقصد دیگه ای (حالا هر جا) ترک کنم.
رفتم لیســت حرکت قطارهــا رو نگاه کردم. بهتریــن بلیت و نزدیک ترین 
شهر، یه شهر کوچیک بود به اسم «تیروپاتی». حرکت قطار سه ساعت دیگه. 
بلیت خریداری کردم و با چرت های ســبک و بی کیفیت، اون سه ساعت هم 

روی یه صندلی فلزی شدیدا ناراحت طی شد.
روی نقشــه، شهر بســیار کوچیک بود شــاید اندازه شــهر نورآباد دلفان 
لرســتان. اما وقتی واردش شــدم و در خیابون ها برای گذر با ترافیک شــدید 
آدم ها مواجه شدم، فهمیدم که کلا شهر کوچیک و احیانا خلوت در هند پیدا 

نمی شه. جمعیت بالای یک میلیون بود؛ اونم جمعیت رسمی! 
شهر اما دل نشین و ساده و خوشحال بود. یه معبد بزرگ و بنایی بزرگ در 
وسط، مردمی سر به زیر؛ اگر هم سر بالا با نگاهی مهربان و گاه لبخندی عمیق 
و ناب. شاید گوا محل چیل کردن و صفا در هند باشه  و مثلث دهلی آگرا جیپور 
هم ترندترین هند شــناخته شده و بنارس هم پایتخت معنویت. تیروپاتی اما 
هنــد واقعی بود. یه هند واقعی و کمتر رسانه ای شــده و تمام و کمال. مردم، 
لباس شــون، غذای خیابونی و رســتورانی ناب و اصل و بالطبع مراســمات 
مذهبی! از قضا یه مراســم مذهبی به زمان و مکان درستش در تیروپاتی من 
رو مهمون خودش کرد. گمونم تولد شــیواجی چاتراپاتی بود یکی از بزرگان 
هندوستان که بخش جذاب اون مراسم سراسری در شهر، عبور دادن دو فیل 
مقدس و کهنســال در خیابان اصلی شهر بود و هرکسی به نزدیک فیل ها که 
می رفت و نذری به فیل بان اعطا می کرد، فیل ها هم به نشــانه تقدیس کردن 
خرطوم بر سر اون فرد می ذاشتن و با تعظیم نذردهنده خاتمه پیدا می کرد.

دو روز در تیروپاتی موندم و بعد به ســمت غرب شــبه قاره با قطار راهی 
شدم. گمونم سفر یک پروسه جابه جایی و مکانی نیست صرفا؛ به نظرم یک 
تفکر و نگاه و راه و ســیاقه که با همین نوشــتن هم در من اتفاق افتاد الان، 
مجدد. و امیدوارم شــما هم با خوندنش تونسته باشید با بخش هایی از هند 

عظیم همراه بشید.

نوشابه گازدار جذب کلسیم غذا را 
مختل می کند

ایسنا: مدیــرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با تأکید بر مصرف 
کلســیم و ویتامین D در رژیم غذایی روزانه، مصرف بی رویه نمک و نوشــابه 
گازدار را زمینه ساز پوکی اســتخوان عنوان کرد. احمد اسماعیل زاده با اشاره 
به پویش ملی پیشــگیری از پوکی اســتخوان، بر حفظ تراکم استخوان ها در 
طول زندگی تأکید کرد و افزود: برای کمک به قوی نگه داشــتن استخوان ها 
و کاهش ســرعت کاهش تراکم اســتخوان، باید ورزش منظم انجام دهید. 
فعالیت بدنی و ورزش، به قوی و ســالم ماندن استخوان ها در طول زندگی 
کمک می کند. وی بر حفظ وزن اســتاندارد تأکید و عنوان کرد: کمبود وزن و 
لاغری مفرط  ممکن اســت خطر پوکی استخوان را افزایش دهد. برای مثال، 

پوکی استخوان در افراد مبتلا به بی اشتهایی عصبی شایع تر است.
 D اســماعیل زاده با بیان اینکه یک رژیم غذایی سالم با کلسیم و ویتامین
کافی در طول زندگی برای سلامت استخوان مهم است، بر پرهیز از استعمال 
دخانیــات و دوری از مصرف الکل تأکید کــرد و در ادامه گفت: روزانه دو تا 
چهار ســهم از گروه شــیر و مواد لبنی که تأمین کننده بخش عمده کلســیم 
مورد نیاز  است، مصرف کنید. وی ادامه داد: هر سهم از این گروه برابر با یک 
لیوان شــیر یا ماســت  یا ۴۵ تا ۶۰ گرم پنیر کم نمک  یا سه چهارم لیوان کشک 
با غلطت متوسط است. مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
گفت: سایر منابع غذایی کلسیم مانند حبوبات، مغزهایی مانند بادام و کنجد 

و سبزی های برگی  مانند انواع کلم را نیز در برنامه غذایی خود بگنجانید.
وی با بیان اینکه ماهی کیلکا و ساردین نیز از منابع خوب کلسیم محسوب 
می شــوند، تصریح کرد: مصرف مواد غذایی حاوی منیزیم که در اســتحکام 
استخوان ها نقش مهمی دارند، مانند بادام زمینی، فندق، گردو، نخود، عدس، 

گوشت بدون چربی، سبزی های سبز و انواع ماهی را فراموش نکنید.

خبر  ساز و سفر

جامعهجامعه

فهرست سؤالات در انتظار پاسخ شهردار تهران طولانی تر شده 
است. علیرضا زاکانی می گوید آماده است به صحن شورا بیاید و 
به پرســش اعضای شورای پاســخ دهد اما مهدی چمران اصرار 
دارد که با توجه به شــرایط جامعه، زمان قانونی پاسخ به سؤال 
که ۱۰ روز کاری اســت، رعایت نشود. او روز گذشته درباره نتیجه 
ســؤال تشکری هاشــمی و ســوده نجفی، دو عضو شورای شهر، 
از شــهردار تهران به رســانه ها گفت: این سؤالات تک تک مطرح 
خواهد شــد. زمان آن مشــخص نخواهد بود. ایــن مدت ۱۰روزه 
اســت و با اینکه شــهردار آماده بود، ولی به دلایل شرایط فعلی 
قرار شــد تا زمان بدهیم و حضورشــان به تعویق افتاد. برخی از 
اعضا معتقدند همان طورکــه مجلس فعالیت های قانونی خود 
را مانند گذشــته انجام می دهد، شورای شهر هم باید به تکالیف 
قانونی خود عمل کند. پس از سخنان چمران، خبرنگاران به سراغ 
جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شورا و یکی از طراحان سؤال رفتند. او تأکید کرد زمانی که اعضای 
شورا سؤالی مطرح می کنند، باید ظرف حداکثر ۱۰ روز شهردار در 
صحن حاضر شــود و پاسخ دهد. البته از آنجایی که این ۱۰ روز در 
قانون به صورت مشروح توضیح داده نشده است، نمی دانیم که 
آیا ۱۰ روز کاری ملاک اســت یا ۱۰ روز تقویمی، اما به هر شــکل با 
اغماض چندروزه می توانیم این موضوع را بپذیریم اما اصل ماجرا 

این است که باید حتما پاسخ گویی صورت گیرد.
او با اشــاره به سؤال خود از شــهردار تهران بیان کرد: سؤالی 
که بنده از شهردار تهران پرسیدم، متعاقب دو بار تذکر کتبی بنده 
و یکی دیگر از اعضای شــورای شهر بود که به دلیل ناکافی بودن 
توضیحات به تذکرات، مجبور به طرح سؤال شدیم و بر اساس این 
شــهردار تهران موظف است به اســتناد قانون در مهلت قانونی 
در صحن شــورا حاضر شود و توضیحات لازم را ارائه دهد. سؤال 
تشکری هاشمی درباره ون تاکسی های شــهرداری تهران بود. به 
گفته او وزارت کشور در آبان ســال ۱۴۰۱ اعلام کرد که شهرداری 
تهران برای دریافت ۶۳۰ دستگاه ون باید مبلغ مدنظر را به حساب 
وزارت کشور واریز کند اما مطابق با اطلاعات متوجه شده ایم که با 
وجود واریز پول بســیار زیادتر از میزان مقرر، تنها ۲۵۲ دستگاه ون 
در اختیار شهرداری تهران قرار گرفته است، در حالی که شهرداری 
تهــران ۲۰۰ میلیارد تومان مازاد پرداختی داشــته، اما نه ون و نه 
خودروی جایگزینی تحویل گرفته است و این ون ها به هیچ عنوان 
در اختیار شــهروندان تهرانی قرار نگرفته اند. تشکری هاشمی در 
پاسخ به این سؤال که چرا چمران اعلام کرده  پاسخ شهردار تهران 
به سؤال شما قرار است به تعویق بیفتد، گفت: شاید منظور آقای 
چمران این بوده اســت که یک یا چند روز پاسخ به تعویق بیفتد، 
اما پاســخ گویی در مهلت مقرر را حتما با جدیت دنبال می کنیم. 
به جای آنکه حاشیه ســازی هایی از هر ســمت مطرح شوند که 
اصل موضوع مخدوش شــود، باید در یک فضای سالم، آرام و در 
صحن شورا این موارد مطرح شوند اما قانون صراحتا گفته است 
که شهردار باید در صحن شورا حاضر شود و در این زمینه توضیح 
دهد. تشکری هاشمی درباره پاسخ به تذکرها گفت: پاسخ هایی که 
به تذکرات ما داده می شود، غالبا با تأخیر چندماهه هستند و بیش 
از آنکه بخواهند رفع اشکال کنند، تنها یک توجیه هستند. ما تذکر 
نمی دهیم که ایرادات و اشکالات توجیه شوند، بلکه انتظار ما این 
اســت که در کنار این تذکر یک رویه غلط اصلاح شود. تاکنون هر 
سؤالی که داشته ام، مبتنی بر روابط کاری بوده  و به هیچ وجه جنبه 
سیاسی نداشته اند و برای حل مشکلات شهر بوده اند. تقریبا درباره 
اکثر مواردی که پرسیده ایم، صرفا توجیهات ارائه شده اند و هرگز 
بهبود و اصلاح رفتار را ندیده ایم و متأسفانه اینها موارد مورد ایراد 
ما هستند و بارها در شورا گفته ایم که شهردار به جای توجیه، باید 

به دنبال حل مسائل باشد.
تشکری هاشــمی تاکنون دو ســؤال از شــهردار تهران مطرح 
کرده است. او از پاسخ نخســت شهردار هم قانع نشده است اما 
اگر ســؤال دوم هم به پاســخ قانع کننده ختم نشــود، گام بعدی 
برداشته می شود. او به رسانه ها در این زمینه گفت:  آنچه ما دنبال 
آن هســتیم، قانع شــدن درباره سؤال اســت. ما تحقیق کرده ایم، 
بررســی کرده ایم و می دانیم که اشکال وجود دارد؛ پس به دنبال 
توجیه نیســتیم، بلکه مهم تر از هر چیزی بــه دنبال اصلاح رویه 
در شهر تهران هســتیم و شــهردار تهران موظف به پاسخ گویی 
درباره ابهامات اســت. در صورتی که حداقل هفت نفر از اعضای 
شــورا درباره پاسخ شهردار قانع نشــوند و آن اشکال از نظر آنها 
پابرجا بماند، گام های دیگر قانونی از قبیل استیضاح حتما در جای 
خود مطرح می شوند. متأســفانه دوستان ما در شهرداری تهران 
بیشتر از آنکه به دنبال حل مســئله باشند، به دنبال توجیه کردن 
هســتند. می دانیم که ایــن ون ها تا کنون به عنــوان یک خودروی 
حمل ونقــل عمومــی در اختیار شــهروندان قــرار نگرفته اند و 
می دانیم که در پارکینگ ها متوقف بوده اند و به صورت غیرقانونی 
از طرف شرکت ها استفاده شــده اند اما اکنون از شهرداری تهران 
می خواهیم تا این ون ها را در اختیار شــهروندان قرار دهد. اینکه 
بخواهند پوســتری بزنند و له یا علیه کســی صحبت کنند، مهم 

نیست. آنچه مهم است، حل مشکل مردم است.

پسماند؛ چالش مشترک محلات تهران
روز گذشــته در صحن شــورای شــهر تهران مشکلات محله 
«صاحب الزمان» بررســی شــد. ناصر امانی، عضو شــورای شهر 
تهران، درباره مشــکلات این محله با اشاره به حاشیه ای بودن که 
۵۰ درصد منطقه حریم است و تداخل شدید کاربری های شهری 
و فراشــهری، تأکید کرد منطقه ۱۸ تهران یکی از مناطقی اســت 
که آمایش ســرزمینی آن پیرو هیچ قاعده ای نبوده اســت. وقتی 
در منطقه حرکت می کنید، از همه نــوع پهنه ها در آن می بینید؛ 
مثل پهنه کار و فعالیت، پهنه ســکونت، پهنه انبار، پهنه تجارت 
و پهنه کشــاورزی و باغداری. مهاجر بودن ساکنان منطقه از دیگر 
چالش هاســت. بخشی هم که بافت فرسوده دارد، متراکم است. 
ریزدانه بودن قطعات تفکیکی در بافت مســکونی، وسعت زیاد 
اراضی کشاورزی و باغات در بین حوزه های خود رو، گسست بافت 
و نبود انســجام فضایی و وجود اشتغال پایه و مولد در منطقه و 
اشتغال بخش عمده ای از ساکنان در کارگاه ها و صنایع موجود در 
منطقه که این ویژگی ها منطقه را از همه مناطق شهرداری تهران 

متمایز می کند و به آقای خســروی که بار سنگینی در این منطقه 
به دوش می کشــد و این منطقه را اداره می کند، خســته نباشید 
و خدا قــوت می گوییم. دکل ها کامل این ناحیــه را به دو بخش 
تقسیم کرده و مشکلی است که در اکثر مناطق جنوبی از جمله در 
منطقه ۱۸ شــهرداری تهران وجود دارد که ارتباطی به شهرداری 
ندارد و عمده احداث های زیر این دکل ها بعد از این دکل ها ایجاد 
شــده اســت؛ یعنی این دکل ها بوده و بعدا ساخت وسازها در آن 
ایجاد شده است. این ناحیه سه محله دارد که یافت آباد شمالی، 
یافت آبــاد جنوبی و محله صاحب الزمان اســت. تعداد محلات 
نواحــی منطقه ۱۸ محدود اســت و خــوب می توانند مدیریت و 
کنترل کنند. ناحیه پنج محله ای ســنگین و پربار را بر  عهده دارد و 
نبود توازن بین سطح جغرافیایی نواحی از مسائلی است که از اول 

این دوره تذکر می دهم و هیچ اتفاقی نمی افتد.
او ادامــه داد: نگهداری و رفت و روب ســه منطقه ۹، ۱۰ و ۱۸ 
با یک پیمانکار اســت و در روز بازدید، وضعیت محله از این نظر 
پذیرفتنی بود، اما زباله گردی مشــاهده شــد و اتبــاع خارجی در 
حال جمع آوری زباله های خشــک بودند و وقتی از آنها پرســیدم 
بــرای چه جمــع می کنند، گفتند بــرای پیمانــکار منطقه جمع 
می کننــد و کیلویی دوهزارو ۵۰۰ تومان به پیمانکار می فروشــند. 
از طــرح نوماند در آنجا خبری نبود. اشــکالات طرح رفت و روب 
و نگهداشــت جدید زیاد اســت که چند بار مطرح کردیم و قرار 
بود برایش فکری شــود و شــهرداران و معاونان خدمات شهری 
مناطق هم رودربایســتی دارند و نمی گویند و حق دارند و مدیران 
بالا سرشان در ســازمان مدیریت پسماند و معاون خدماتی مرکز 
اصرار دارند، ولی اشــکالاتش زیاد اســت. یکی از اشکالات جدی 
آن کمبود نیروی انســانی است و آقای محمدی اعلام کردند پنج 
هزار نفر از اتباعی که در این طرح مورد اســتفاده قرار می گرفتند 
از کشور طرد شدند و نتوانستند جایگزین کنند. کمبود ماشین آلات 
هم هســت. وقتی یک پیمانکار می خواهد سه منطقه را مدیریت 
کند مطمئنا ماشین آلاتش به هر سه منطقه نمی رسد و باید فکری 
کرد. مهم ترین وظیفه ما آراســتگی و نظافت است که حالا دچار 
اختلال است و همه مناطق هم از این طرح ناراضی اند، ولی آنها 

نمی گویند. شهرداری باید در مورد آن تجدیدنظر اساسی کند.

الزام شهرداری نسبت به ورود اموال هنری به «جام »
در صحن علنی روز گذشته یک فوریت طرح «الزام شهرداری 
تهران نســبت به ورود و ثبت اطلاعات اموال فرهنگی، تاریخی و 

هنری در سامانه جام» هم به تصویب رسید.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورا، درباره این طرح 
توضیح داد :  براساس مســتندات تاریخی، همه مجموعه های 
کشــور موظف هســتند همه اموال فرهنگی و تاریخی خود را 
در ســامانه جام که متعلق به ســازمان میراث فرهنگی است، 
ثبت کنند. از شهرداری تهران نیز درخواست شد در اسرع وقت 
ایــن اقدام را انجام دهد. اقراریان گفــت: با توجه به اینکه این 
اموال مختصات و مشــخصاتی دارند، گفت: شهردار تهران در 
مصاحبه ای اعلام کرد این اموال، اموالی هستند که باید سوابقی 
داشته باشند و برای واگذاری نیاز به مجوز شورا ست. امیدواریم 
با همراهی دوستان شاهد نظارت مناسب بر این میراث تاریخی 
که متعلق به شــهروندان تهرانی و به عبارت دیگر کشور است  
و نیز ســاماندهی بهتر این اموال در سطح شهرداری تهران در 
همه مجموعه ها باشیم. در ادامه مهدی چمران، رئیس شورا 
نیز در توضیحاتی اظهار کرد: این نکته باید مورد توجه قرار گیرد 
که مسائل هنری با مسائل میراثی متفاوت بوده و نباید با یکدیگر 
مخلوط شود اما ثبت درون سامان به هر صورت ضروری است.

این طــرح در ادامه چالش های خــروج ۳۰ تابلوی نفیس از 
موزه امام علی و بازگشت نامشخص این تابلوها، به صحن علنی 
شــورای شــهر تهران رســید. امضاکنندگان درباره دلایل فوریت 
ایــن طرح توضیح داده اند:  «با توجه بــه ضرورت و اهمیت ثبت 
و ضبــط و ســاماندهی اطلاعات اموال فرهنگی تاریخی کشــور، 
پیشــنهاد می شود شــهرداری تهران موظف شود نسبت به ورود 
و ثبت اطلاعات اموال منقــول تاریخی فرهنگی و هنری خود در 
سامانه جامع اموال فرهنگی تاریخی کشور (جام) اقدام کرده و در 
صورتی که تصمیم بر فروش، تهاتر، صلح و هرگونه اقدام حقوقی 
دیگر  نسبت به اموال فوق الاشاره دارد، ابتدا موافقت شورای شهر 

تهران را کسب کند».
در متن پیشــنهادی طرح نیز آمده است:  «به استناد اصل ۸۳ 
قانون اساسی که اشــعار می دارد هرگونه انتقال اموال دولتی به 
غیر منوط به اخذ مجوز مجلس بوده و در موارد خاص از جمله 
نفایــس منحصربه فرد با وجود مجوز مجلــس نیز مجاز نبوده و 
می بایســت به موجب ماده ۱۷۹ قانون آیین نامه داخلی مجلس 
شــورای اســلامی مصوب ۱۳۹۹، دولت موظف اســت پیش از 
اقدام برای فروش نفایس منحصربه فرد، لایحه مربوطه به آن را 
به مجلس تقدیم کنــد و پیرو آن تبصره الحاقی ماده  ۸  آیین نامه 
اجرایــی ماده ۸۸ قانون تنظیم بخشــی از مقــررات مالی دولت 
مصوب ۸ مهر ماه ســال ۸۲ هیئت وزیران وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، مرجع تشــخیص نفایس است  و 
متعاقبا پیرو صورت جلسه چهاردهمین نشست شورای هماهنگی 

امور موزه های کشــور با حضور نماینــده معاون امور اجتماعی و 
فرهنگی شــهرداری تهــران در تاریخ چهارم دی ماه ســال ۱۴۰۲ 
موضوع ورود اطلاعات اموال دســتگاه ها به سامانه جامع اموال 
فرهنگی، تاریخی (جام) و اشاره به بند ۲ صورت جلسه مذکور به 
استناد ماده ۳ آیین نامه اموال فرهنگی هنری و تاریخی نهادهای 
عمومی و دولتی مصوب ۷ اســفند ســال ۸۱ هیئت وزیران، کلیه 
وزارتخانه ها، ســازمان ها و مؤسسات دولتی و عمومی غیردولتی 
بر اساس ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری، مؤسسات دولتی 
از جمله شــهرداری ها نیز در زمره دستگاه های اجرائی به شمار 
رفته اســت و دســتگاه ها و مؤسســات آموزش عالی و پژوهشی 
می بایست نسبت به ورود و ثبت اطلاعات اموال منقول تاریخی، 
فرهنگی و هنری خود در ســامانه جامع اموال فرهنگی تاریخی 

کشور (جام) اقدام کنند».
در تبصــره یک این طرح نیز تأکید شــده: «شــهرداری تهران 
موظف اســت با توجه به اهمیت موضوع و در راســتای حفظ و 
نگهداری از اموال فرهنگی، تاریخی و هنری خود نسبت به ورود 
و ثبت اطلاعات این اموال در سامانه جامع اموال فرهنگی، هنری 
و تاریخی کشــور (جام) اقدام کرده و گزارش اقدامات خود را به 

شورای شهر تهران به قید فوریت ارائه کند».
در تبصره دوم نیز آمده است:  «شهرداری تهران موظف است 
قبــل از هر گونه اقدام حقوقی نظیر (فــروش، تهاتر، صلح، همه 
و...) نســبت به اموال فوق الذکر بدوا موافقت شورای شهر تهران 
را کسب کند». مدتی پیش مهرداد باقری، رئیس سازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران، درباره فروش آثــار «موزه امام علی» به 
خبرنگاران گفته بود: «آثار هنری را باز هم می فروشــیم. قبلا هم 
فروختیم، در این ســه ســال هم فروختیم و در ســنوات گذشته 
شــهرداری هم همین کار انجام شده است». باید دید آیا این طرح 
در شــورای شهر به تصویب می رســد و ورود شورای شهر تهران 
به فروش آثار هنری می تواند فروش این دارایی های ارزشــمند را 

ضابطه مندتر کند.

پا روی دم کدام آقازاده و داماد گذاشته ایم
گلایه از فشــار بر  اعضای منتقد شــورای شــهر گلایه تازه ای 
نیست. روز گذشــته باز هم یکی از اعضا از جریان خبری تخریبی 

بعد از طرح یک تذکر در صحن شورا انتقاد کرد.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای شهر تهران، با 
اشــاره به اقدامات رسانه ای انجام شــده علیه منتقدان عملکرد 
شــهردار تهران تذکر داد: شاهد هستیم که وقتی اعضای شورا یا 
منتقدان شهردار، سؤالی را طرح کرده یا بر اساس وظایف قانونی 
خود تذکری می دهند، برخی افراد شناخته شده  بلافاصله اقدام به 
تخریب منتقدان در فضای مجازی می کنند. ما متعجب می شویم 
که چرا برخی افراد با هدفی نامعلوم، به محض انتقاد نمایندگان 
مــردم بر حســب وظایــف قانونی خــود، به عملیات رســانه ای 
می پردازنــد. باید بگوییم مــواردی که در فضای مجــازی درباره 
منتقدان مطرح می شــود، خلاف واقع بوده و در راســتای اعمال 
فشار به آنها ست. پیش از این گفته شده و باز هم تأکید می شود که 
این دسته از اقدامات باعث عقب نشینی از حقوق قانونی منتقدان 
نخواهد شــد. اقراریان درباره روال صدور روادید برای شــهردار و 
کارکنان شهرداری برای انجام ســفرها و مأموریت های خارجی، 
متذکر شد: مرکز ارتباطات بین الملل شهرداری تهران در نامه خود 
به وزارت خارجه چنین درج کرده اســت: «شهرداری تهران طی 
مکاتباتی درخواست صدور گذرنامه خدمت و یادداشت دریافت 
روادید از نمایندگی های خارجی برای اعزام کارکنان خود به خارج 
از کشور می کند. مکاتبات مربوط به سفرهای خارجه شهرداری ها 
از طریق وزارت کشــور انجام می شــود. شــهرداری تهران اعلام 
می کند این نهاد مستثنا است و به صورت مستقیم و بدون نیاز به 
مکاتبه وزارت کشور می تواند اقدام کند. با عنایت به مطالب فوق 
درخواست می شود موضوع و ترتیبات اعزام کارکنان شهرداری ها 
بررســی و نتیجه جهــت انجام اقدامات بعدی اعلام شــود». ما 
نمی دانیم موضوعاتی که پیگیری می شود منافع چه اشخاصی را 
تهدید می کند که نتیجه جور دیگری رقم می خورد. تذکرهای ما پا 
روی دم کدام آقازاده و داماد می گذارد که این طور خط تخریب را 
دنبال می کنند . از شهردار تهران درخواست می شود اگر در جریان 
این دسته از اقدامات که علیه منتقدان عملکردش انجام می شود، 
هست، اقدامات لازم برای جلوگیری از تداوم این فعالیت ها انجام 
شود. امیدواریم مســئولان، تبعیت از قانون را در دستور کار خود 

قرار داده و خود را مستثنا ندانند.
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران، در پاسخ به تذکر 
رئیس کمیته نظارت شورا توضیح داد: در این زمینه همواره روال 
قانونی طی شده و مسافرت های شهرداران به طور کلی از همین 
طریق بوده است. کارمندان شهرداری نیز در کمیته خاصی که دو 
نفر از اعضای شورا در آنجا حضور دارند، برای سفر باید تأیید شوند 

و پس از تصویب، این موضوع مسیر خود را طی کند.
او افــزود: مکاتبات میــان وزارت کشــور و وزارت خارجه نیز 
مربوط به خودشــان اســت و فرقی نمی کند چه از طریق وزارت 
کشور و چه از طریق وزارت خارجه، این اقدام باید از مسیر قانونی 

انجام شود و قانون باید اجرا شود. ما نیز تابع قانون هستیم.

حامد  الماسی

خبر

در صحن شورای شهر تهران با فوریت ثبت آثار فرهنگی و هنری شهرداری در سامانه جام موافقت شد

شهردار  پشت درهای شورا
مهدی چمران می گوید  شهردار آماده پاسخ گویی است، اما به دلیل شرایط  جامعه  زمان قانونی پاسخ به پرسش  را  رعایت نمی کنیم
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